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 صدور ۸۰ هزار صورتحساب الکترونیکی 
توسط شرکت های بورسی و فرابورسی

رئیس مرکز تنظیم مقررات نظام پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان سازمان امور 
مالیاتی کشــور، از صدور بالــغ بر ۸۰ هزار 
صورتحساب الکترونیکی توسط شرکت های 

بورسی و فرابورسی خبر داد.
آقای محمد برزگری، رئیس مرکز تنظیم مقررات نظام 
پایانه های فروشگاهی و ســامانه مودیان سازمان امور 
مالیاتی کشــور، از صدور بالغ بر ۸۰ هزار صورتحساب 

الکترونیکی توسط شرکت های بورسی و فرابورسی و همچنین ایجاد ۳۵۹ حافظه مالیاتی فعال 
توسط این شرکت ها تا تاریخ ۲۵ آبان ماه خبر داد. تاکنون بیش از ۱۰ میلیون کارپوشه اختصاصی 
در ســامانه مودیان ایجاد شده، و هم اکنون تمام مودیان مالیاتی دارای کارپوشه اختصاصی در 
سامانه مودیان هستند. برزگری می گوید: شرکت های پذیرفته شده در بورس و فرابورس به عنوان 
نخستین گروه از مشمولان اجراکننده قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان از اول آبان 

ملزم به اجرای این قانون و صدور صورت حساب الکترونیکی شدند.

راه آهن تهران بیش از ۲ میلیون مسافر جابه جا کرد
راه آهن استان تهران از ابتدای سال تاکنون بیش از ۲ میلیون و ۷۳۰ هزار نفر 

مسافر را جابه جا کرده است.
راه آهن تهران با بیشــترین اعزام قطار و دارابودن سه محور ریلی روزانه بیش از ۷۸ رام قطار 
حومه ای به صورت رفت وبرگشت اعزام می کند که بیشترین سهم قطارهای حومه ای را دارد و این 
در حالی است که در ۷ماهه سال  جاری راه آهن تهران در جابه جایی مسافران قطارهای حومه ای 
رشد ۴ درصدی را به خود اختصاص داد.به گزارش اداره راه آهن استان تهران، از ابتدای سال جاری 
تا کنون تعداد ۱۵ هزار و ۵۰۰ رام قطار حومه ای از ایستگاه راه آهن تهران اعزام شد و نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته افزایش ۵ درصدی را به خود اختصاص داده است.

 کاهش صادرات به عراق
 را در نیمه دوم سال جبران می کنیم 

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق با 
بیان اینکه پیش بینی می شود صادرات ایران به 
عراق به 1۰ میلیارد دلار برسد، گفت: کاهش 
صادرات به عراق که در نیمه اول سال رخ داد 

را جبران خواهیم کرد.
یحیی آل اسحاق افزود: کاهش میزان صادرات به عراق 
تا حدودی مربوط به برخی محدودیت های وارداتی کشور 
عراق و نیز برخی محدودیت های صادراتی ما به عراق  و 

شرایط فصلی بوده است اما با رشد صادرات در نیمه دوم سال، کاهش صادرات ما به عراق در نیمه 
اول سال جبران خواهد شد. آل اسحاق بیان داشت: بر این اساس پیش بینی می شود صادرات ایران 
به عراق تا پایان سال به ۱۰ میلیارد دلار برسد. رئیس اتاق مشترک ایران و عراق اظهار داشت: اما 
از نیمه دوم سال، آمار صادرات گاز در آمار صادرات به عراق لحاظ شده است و بر این اساس در 

آمار صادراتی نیمه دوم سال نسبت به نیمه اول شاهد رشد هستیم. 

کاهش ۲۵ درصدی واردات انواع دانه های روغنی
جعفری گفت: بنابر آمار در ۶ ماهه نخست سال، واردات انواع دانه های روغنی 

نسبت به سال قبل ۲۵ درصد کاهش یافته است.
آقای محمد جعفری گفت: بنابر آمار در ۶ ماهه نخست سال یک میلیون و ۱۹۳ هزار تن انواع 
دانه های روغنی وارد شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۵ درصد کاهش داشته است، 
همچنین ۴۱۱ هزار تن کنجاله وارد شده که در مقایسه با واردات یک میلیون و ۳۷۲ هزار تن 
سال قبل، ۷۰ درصد کاهش یافته است.به گفته او، کاهش تقاضا و مصرف ناشی از افزایش شدید 
قیمت در بازار علت اصلی کاهش واردات روغن خام، دانه های روغنی و کنجاله نسبت به سال 
قبل محسوب می شود.جعفری می گوید: بخشی از واردات روغن خام، دانه های روغنی و کنجاله 
در گمرکات مانده و هنوز ترخیص نشده است. اما با این حال هیچ کمبودی در بازار وجود ندارد.دبیر 
انجمن صنفی روغن کشی گفت: تعرفه واردات طی سال های گذشته توسط دولت به گونه ای 
تنظیم می شد که حمایت از طرح توسعه کشت دانه های روغنی در داخل و تولید و اشتغال باشد 
که تناسبی میان تعرفه واردات دانه، کنجاله و روغن خام برقرار بود که دانه های داخلی به طور 
کامل توسط کارخانجات خریداری و کارخانجات روغن کشی توانستند با این ظرفیت معقول کار 
انجام دهند.به گفته او، پس از هدفمند شدن یارانه تناسب تعرفه واردات دانه های روغنی به شکل 
کامل رعایت نشــده است، لذا رایزنی و جلسات متعدد برای برقراری تناسب تعرفه ها در حال 
برگزاری است تا از توسعه کشت دانه های روغنی حمایت شود چرا که حمایت از تولید داخل باید 

در اولویت سیاست های اجرایی کشور باشد.

 تعیین عوارض یک شبه و غیرکارشناسی 
جلوی صادرات را می گیرد

نایــب رییــس اتحادیه ملــی محصولات 
کشــاورزی گفت: مخالف وضــع عوارض 
خصوصا عوارض یک شبه و غیرکارشناسی 

هستیم زیرا جلوی صادرات را می گیرد.
صدرالدین نیاورانــی با بیان اینکه به طور کل با وضع 
عوارض صادراتی مخالف هستیم، گفت: عوارض جلوی 
صادرات را می گیرد مخصوصاً اگر این عوارض یک شبه 
یا غیرکارشناسی باشد.وی ادامه داد: وقتی برروی صادرات 

محصولی ۱۰۰ درصد عوارض وضع شود، سوال این است که کدام صادر کننده ۱۰۰ درصد بر 
روی محصولش سود می برد که بتواند با این عوارض کالا را صادر کند؟ قطعا این اقدام جلوی 
صادرات را می گیرد و مقابله با قانون است.نایب رییس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی اضافه 
کرد: این عوارض از یکی دو روز پیش اعمال شــده اســت و براساس بخشنامه احتمالاً تا آخر 
آبان ماه نیز ادامه داشته باشد. امیدواریم که دیگر تمدید نشود.وی در پایان در پاسخ به اینکه آیا 
وضع عوارض بالا بر روی محصولات کشاورزی به خصوص صیفی جات جلوگیری از صادرات 
آب مجازی نیســت، گفت: تعیین این عوارض به دلیل تنظیم بازار داخلی است و ارتباطی به 
آب مجازی ندارد.صادراتی برخی محصولات را اعلام کرد که براساس آن برای صادرات گوجه 
فرنگی غیرگلخانه ۱۰۰درصد قیمت پایه،  برای صادرات سیب زمینی ۷۰ درصد قیمت پایه و برای 

صادرات پیاز نیز ۱۲۰ درصد از قیمت پایه صادراتی عوارض لحاظ شده است. 

اخبار کوتاه 

وزیر فرهنگ مجارســتان در دیدار با وزیر اقتصاد 
کشــورمان، ایران را گهواره تمدن جهان خواند و 
گفت که در دیدار با مقامات ارشــد کشورش رفع 

مشکلات بانکی ایرانیان را پیگیری خواهد کرد.
وزیر اقتصاد کشــورمان در دیدار با وزیر فرهنگ مجارستان 
ضمن ابراز رضایت از ســفر به مجارستان و توافقات صورت 
گرفته، از این کشور برای همکاری با ایران در خصوص خروج 
اتباع ایرانی از اوکراین پس از جنگ اوکراین و روسیه تشکر کرد.
خاندوزی که برای شــرکت در سومین اجلاس کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی ایران و مجارستان به بوداپست 
سفر کرده است، یکی از برنامه های دولت ایران را حل مشکلات 
ایرانیان مقیم در خارج خواند و با اشاره به اینکه نیمی از ایرانیان 
مقیم مجارستان را دانشجویان تشکیل می دهند، خواستار کمک 
دولت این کشور برای رفع مشکلات آنها خصوصاً مشکلات 

بانکی شد.
به گفته وی، مشــکلات و موانع بانکی همچنین برای تجار 

ایرانی نیز مشکل ساز شده و رفع این موضوع نیازمند همکاری 
دولت مجارستان است.

وزیر اقتصاد با اشاره به اعتماد متقابل دو کشور خواستار همکاری 
در زمینه های مشترک اقتصادی، سیاسی و فرهنگی شد.

خاندوزی از پیشرفت چشمگیر ایران در حوزه فناوری و دانش 
بنیان طی سال های اخیر سخن گفت و افزود: امروز ایران سطح 
بالایی از تولیدات فناوری در حوزه های نانو و بیوتکنولوژی دارد و 
ایران تمایل دارد در این زمینه با مجارستان که در حوزه صنعت 
پیشرفته است همکاری کند.وی از ارسال شرایط بورسیه متناظر 
دانشجویان دو کشور از سوی ایران به مجارستان طی هفته قبل 
خبر داد. وزیر اقتصاد با اشاره به عملکرد مناسب ایران در حوزه 
علم و فناوری خصوصاً دارو بر آمادگی شرکت های ایرانی برای 
صادرات دارو و سرمایه گذاری مشترک تاکید کرد، چراکه قیمت 

محصولات ایرانی پایین تر از رقبای خارجی است.
خاندوزی بیان کرد: ایران هیچ محدودیتی در ارتقای روابط با 

مجارستان ندارد و دولت جدید بر این موضوع تاکید دارد.

»یانوش چاک« وزیر فرهنگ مجارســتان هم در این دیدار 
ضمن خوشامدگویی به وزیر اقتصاد ایران بابت سفر به بوداپست 
با اشاره به روابط دیرینه دو کشور خواستار همکاری در زمینه های 
مشترک شد.یانوش چاک با اشاره به سابقه تاریخی مجارستان، 
از میزبانی این کشور از تعداد قابل توجهی دانشجویان ایرانی 
ابراز خشــنودی کرد و ابزار امیدواری کرد تعداد دانشــجویان 
مجار در ایران افزایش یابد چراکه تبادل دانشجو سبب تقویت 
و تعمیق همکاری های دو کشور خواهد شد.وی همچنین درباره 
همکاری های دو کشور در زمینه فناوری اعلام آمادگی و تاکید 
کرد که در دیدار با مقامات ارشــد دولت پیگیر رفع مشکلات 
بانکی ایرانیان خواهد شد. وزیر فرهنگ مجارستان با گرامیداشت 
حافظ شاعر شهیر ایرانی از صدور لوح یادبود حافظ در مجارستان 
خبر داد و برای برگزاری نمایشگاه آثار هنرمندان ایرانی در این 

کشور اعلام آمادگی کرد.
وی ایــران را گهواره تمدن خوانــد و گفت: کتاب خیام را در 

مجارستان چاپ کرده است.

وزیر اقتصاد:

ایران هیچ محدودیتی در توسعه همکاری ندارد

اینفوگراف

 رشد 61 درصدی 
فروش خانه های بالای 20 سال

 امکان برقراری خط دریایی 
برای انتقال کالا میان ایران و ونزوئلا

سرعت صدور مجوزهای کسب وکار 
در دولت سیزدهم 10 برابر شده است

 کسب رتبه اول »کارنه تیر« 
در دنیا توسط گمرک ایران

معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی با اشاره به امکان 
برقراری منظم خط دریایی برای انتقال کالا بین ایران و ونزوئلا 
و سایر کشورها گفت: می توان به تفاهمات مهمی با ونزوئلا در 
زمینه حمل ونقل دریایی، انتقال بار و حمل ونقل هوایی دست 

یافت.
 شــهریار افندی زاده معاون حمل ونقــل وزارت راه و شهرســازی درباره 
دســتاوردهای نهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
جمهوری اســلامی ایران و جمهــوری بولیواری ونزوئــلا در تهران که با 
همکاری وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و وزارت حمل ونقل ونزوئلا 
از بیست ودوم تا بیست وچهارم آبان ماه برگزار شد، با اشاره به تاثیر مثبت انتقال 
تجربیات، تکنولوژی و دانش فنی میان ایران و ونزوئلا تاکید کرد: با توجه به 
فعالیت های ایران در دیپلماسی خارجی و نقش مهم در کریدور شمال - جنوب 
در زمینه حمل ونقل دریایی و انتقال بار و حمل ونقل هوایی می توان با طرف 

ونزوئلایی به تفاهمات مهمی دست یافت.
 معاون حمل ونقل وزارت راه و شهر سازی گفت: در زمینه حمل ونقل دریایی 
بین دو کشور بحث انتقال بار و تجاری سازی محصولات، حائز اهمیت است و 
باید این نکته مدنظر قرار گیرد که در هر دو طرف ایران و ونزوئلا برنامه ریزی 

برای تبادل بار و کالا وجود داشته باشد.
 افندی زاده با اشــاره به اینکه ایران می تواند هاب منطقه ای برای کالاهای 
ونزوئلایی باشد، افزود: ونزوئلا نیز می تواند این نقش را برای کالاهای ایرانی 

ایفا کند و این موضوع در این اجلاس مورد توجه وزیر حمل ونقل کشور ونزوئلا 
قــرار گرفت.  وی در ادامه گفت: لازمه راه اندازی خط دریایی، پایداری تبادل 

اقتصادی است و باید به دنبال راه حل هایی برای توجیه خط دریانوردی بود.
 به گفته افندی زاده، می توان به صورت منظم خط دریایی برای انتقال کالای 
بین دو کشــور و کشــورهای دیگر برقرار کرد و همچنین می توان در تمام 
زمینه های دریانوردی و حتی ساخت و تعمیر کشتی های دو کشور همکاری 

کرد.
 معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی خاطر نشان کرد: در بخش تبادل بار 
و کالا باید تناوب کافی برای تبادل وجود داشته باشد چرا که سیستم حمل ونقل 

وابسته به تبادل بار بین دو کشور است.
 وی با بیان اینکه این موضوع، خروجی کمیته های وزارت صمت و وزارت 
جهادکشاورزی است، افزود: اراده دو کشور باید به این سو متمرکز باشد و لازمه 
آن این است که واردات و صادرات بین دو کشور توازن داشته باشد و کشتی ها 

در رفت و برگشت بار داشته باشند.
 افندی زاده خاطر نشان کرد: تبدیل منطقه به یک هاب حمل ونقلی، مزایای 

اقتصادی زیادی برای هر دو کشور به بار خواهد آورد.
 معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی گفت: در حال حاضر ایران تلاش 
دارد نقــش هاب کالا و ترانزیت را در منطقه ایفا کند. در زمینه هوایی نیز بر 
افزایش تعداد پروازها بین دو کشور تاکید دارد که مستلزم افزایش مسافر چه به 

صورت تجاری و بازرگانی و چه به صورت گردشگری است.
 افندی زاده خاطر نشان کرد: دولت سیزدهم، دیپلماسی اقتصادی خارجی خود 
را در تقویت همکاری در زمینه های مختلف اقتصادی و توسعه زیرساخت های 
حمل ونقلی و ترانزیت بین ایران و ســایر کشورها هدف گذاری کرده است و 
آمادگی کامل جهت همکاری با کشــورها و فعالان اقتصادی آن ها در همه 
زمینه های حمل ونقلی و ترانزیت را دارد. فعالان اقتصادی می توانند از شرایط 
ایجاد شده در جهت افزایش تبادلات تجاری بین کشورها استفاده بهینه را 

داشته باشند.
 وی افزود: در همین راستا مقرر شد در دو بخش هوایی و دریایی نقشه راه 
جزئیات تفاهم نامه توسط کارگروه های تخصصی کمیسیون مشترک در کمیته 

حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد شود.

 معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 1۰ برابر 
شــدن صدور مجوزهای کسب وکار در جهت تســهیلگری اشتغال در دولت 

سیزدهم خبر داد.
محمود کریمی بیرانوند اظهار داشت: زمان صدور مجوزهای کسب وکار به صورت ثبت محور و تأیید 
محور است که بیش از ۹۵ درصد مجوزهای مشاغل خانگی به کارشناس ارجاع نشده به صورت 
برخط و در لحظه ثبت می شود.وی افزود: در دولت سیزدهم ۱۳۰ هزار مجوز مشاغل خانگی صادر 

شده است و متقاضیان در نوبت دریافت تسهیلات هستند.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعیبا بیان اینکه در دولت سیزدهم 
یک طرح جامع رصد و پایش اشتغال ایجاد کردیم  گفت: این طرح تدوین و به همه نهادها ابلاغ 
شده است؛ ازاین رو اکنون اساس و هماهنگی و نظارت بر همه پایگاه های ایجاد اشتغال دولتی و 
غیردولتی، سامانه رصد  اشتغال است.وی ادامه داد: نزدیک به ۱۷ هزار کاربر دستگاه اجرایی با این 
سامانه کار می کنند و هر نوع فعالیت در حوزه اشتغال را در این سامانه ثبت می کنند، تنها سامانه ای 

که اشتغال ایجادشده را گزارش می کند همین سامانه رصد اشتغال است.
بیرانوند با اشاره به مراحل نظارت بر ایجاد اشتغال عنوان کرد: این سامانه شامل چند مرحله نظارت 
اســت که نظارت در سطح شهرستان، استان، ملی و عالی است، دو بار در سال نظارت ها صورت 
می گیرد.وی بیان داشت: مراحل نظارت بر مشاغل شامل پیامکی، تماسی و حضوری است که توسط 

کارشناسان این وزارتخانه پیگیری می شود.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه بعضی از متقاضیان 
کسب وکارها به دنبال تسهیلات نیستند گفت: بسیاری از کسب وکارها نیاز به مشاوره دارند و برای 

ارتقا نیاز به آموزش و راهنمایی دارند که این خدمات در سامانه رصد اشتغال انجام می شود.
وی خاطرنشــان کرد: همه ابعاد حقوقی، مجوزی، تأمین مالی، علمی و زیرساخت ها به عنوان 

لایه های حوزه اشتغال است که در این سامانه برای متقاضیان وجود دارد.

رییس کل گمرک ایران اعلام کرد: رتبه نخســت کارنــه تیر در دنیا در میان 
کشــورهای عضو کنوانســیون کارنه تیر به گمرک جمهوری اسلامی ایران 

اختصاص یافت.
علیرضا مقدسی افزود: در تازه ترین گزارش اتحادیه بین المللی حمل و نقل جاده ای )IRU( گمرک 
ایران رتبه اول در زمینه کارنه تیر را در میان کشورهای عضو کنوانسیون کارنه تیر کسب کرد.وی 
گفت: تسهیلات ارائه شده گمرکات کشور در حوزه تسهیل ترانزیت، اجرای طرح سلکتیویتی در 
گمرک شهید رجایی، فعال تر شدن کریدورهای ترانزیتی از جمله شمال - جنوب، کریدور ترانزیتی 
ITI در ۲ حوزه ریلی و جاده ای از مبدأ پاکستان و کریدور ترانزیتی از مبدأ قزاقستان، اجرای پروژه 
تیر الکترونیکی )E-TIR( بین گمرک ایران و دیگر کشورها و ارسال اولین محموله ترانزیتی از 
هند در سال جاری تحت صحابت کارنه تیر الکترونیکی، از عمده ترین دلایل رشد ترانزیت از مسیر 
ایران و کسب رتبه برتر در استفاده از کارنه تیر بوده است. رییس کل گمرک ایران ادامه داد: ارسال 
اولین محموله ترانزیتی از هند در سال جاری تحت صحابت کارنه تیر الکترونیکی، از عمده ترین 
دلایل رشد ترانزیت از مسیر ایران و کسب رتبه برتر در استفاده از کارنه تیر بوده است.مقدسی بیان 
کرد: بر اساس این گزارش کشورمان با مصرف ۱۲۵ هزار و ۶۰۴ فقره کارنه تیر در رتبه نخست قرار 
گرفت و کشورهای ترکیه، ازبکستان، اوکراین و روسیه رتبه های بعدی را به خود اختصاص دادند.وی 
اظهار داشت: از سال ۲۰۱۷ تا سال ۲۰۲۰ این رتبه به ترکیه اختصاص داشت که با همت و تلاش 
کارکنان گمرک و افزایش تسهیلات ترانزیتی، گمرک جمهوری اسلامی ایران موفق شد در سال 
۲۰۲۱ رتبه نخست را به خود اختصاص دهد. شایان ذکر است؛ کارنه تیر )TIR carnet( سندی 
است گمرکی که برای ترانزیت بین المللی کالا در چارچوب کنوانسیون تیر )TIR( در کشور مبدأ 
صادر می شود و به موجب آن کالا در وسیله نقلیه جاده ای به طور پلمب شده از خاک کشورهای بین 
راه عبور می کند و تا مقصد نیازی به انجام تشریفات گمرکی مربوط به ترانزیت در مرزهای ورودی 

و خروجی این کشورها طبق قوانین داخلی آنها نخواهد بود.

حجم ســرمایه گذاری در بازار مســکن کاهــش یافته اما 
نشانه هایی از ورود تقاضای مصرفی به این بازار دیده می شود؛ 
رشــد ۶1 درصدی فروش خانه های بالای ۲۰ سال در یک 
سال اخیر و افزایش تمایل برای دریافت وام مسکن در دو ماه 

گذشته از جمله این نشانه هاست.
عواملی که به ایجاد انتظارات تورمی در بازار مسکن شهر تهران منجر شده به 
تدریج در حال رنگ باختن است. رسیدن رشد ماهیانه قیمت به کمترین میزان 
در دو ماه گذشته )۱.۱ درصد و ۱.۲ درصد(، کاهش تورم مصالح ساختمانی، 
افت سنگین ساخت و ساز و افت معاملات از نشانه های ورود بازار مسکن به 

فاز رکود محسوب می شود.
خریدهای سرمایه گذاری در شرایط فعلی افت محسوسی داشته و در سوی 
مقابل به نظر می رسد شرایط برای ورود متقاضیان مصرفی فراهم شده است. 
افزایش تقاضا برای اوراق تسهیلات مسکن می تواند یکی از نشانه های تقویت 
توان متقاضیان واقعی باشد. در دو ماه ابتدای پاییز حجم تقاضا برای خرید تسه 
)اوراق تسهیلات مسکن( با رشد مواجه شده و قیمت آن پس از نوساناتی که 

داشت در حال حاضر در محدوده ۱۰۵ هزار تومان است.
تقاضا برای دریافت وام خرید خانه در شرایطی افزایش یافته که طبق آخرین 
آمار معاملات به پایین ترین حد خود در سال جاری )بجز فروردین( رسیده است. 
مهرماه امسال ۵۴۰۰ معامله مسکن در تهران انجام شد که تقریبا یک سوم 

شرایط نرمال بازار است و افت ۱۰ درصد را در مقایسه با شهریور نشان داد.
اگرچه آمار آبان ماه هنوز ارایه نشده اما واسطه های ملکی می گویند با توجه 
به شرایط موجود بازار در رکود به سر می برد. از طرف دیگر افزایش قیمت ارز 
که در کانال ۳۵ هزار تومان قرار گرفته باعث امتناع فروشندگان و خریداران 

از معامله شده است.
یکی از عواملی که خریداران واقعی را برای ورود به بازار مســکن ترغیب 
می کند، رسیدن قیمت مسکن به کف است. قیمت خانه در تهران نسبت به 
اواسط سال ۱۳۹۵ حدود ۱۰ برابر شده و از متری ۴.۴ میلیون تومان در مهرماه 
۱۳۹۵ به ۴۳.۷ میلیون تومان در مهرماه ۱۴۰۱ رسیده و به همین دلیل فاصله 

بسیار زیادی با قدرت خرید متقاضیان دارد.
با این حال از سال گذشته بازار مسکن در یک افول تدریجی قرار گرفته و نرخ 

رشد آن از تورم عمومی عقب مانده است. در حال حاضر تورم نقطه به نقطه 
۴۸ درصد و رشــد قیمت مسکن در تهران نسبت به سال گذشته ۳۸ درصد 
است. در واقع قیمت مسکن جاماندگی ۱۰ درصد در مقایسه با دیگر کالاها 
دارد. ادامه شرایط فعلی می تواند به تدریج منجر به ورود تقاضای مصرفی به بازار 
مسکن شود. البته اغلب کارشناسان معتقدند رکود به این زودی ها دست از سر 
بازار مسکن برنمی دارد.یکی از عوارض منفی در بازار مسکن رشد هزینه های 
ساخت و ساز است که باعث افزایش قیمت واحدهای نوساز شده است. این 
عامل می تواند در قیمت واحدهای با سن بنای کمتر از پنج سال تاثیر بگذارد. 
بر این اساس انتظار می رود رونق خرید و فروش از واحدهای قدیمی آغاز شود. 
در حال حاضر حجم فروش واحدهای بالای ۲۰ سال نسبت به سال گذشته 

۶۱ درصد و در مقایسه با هشت سال قبل ۲۴۵ درصد افزایش یافته است.
روند کاهش نرخ رشد ماهیانه قیمت در بازار مسکن شهر تهران که از تیرماه 
امسال آغاز شده بود، بر اســاس گزارش دو متولی ارایه آمار، ادامه پیدا کرد. 
طبق  اعلام بانک مرکزی میانگین قیمت هر متر خانه در تهران در مهرماه به 
۴۳.۷ میلیون تومان در هر متر مربع رسید که در مقایسه با ماه قبل ۱.۲ درصد 
و نسبت به ماه مسابه قبل ۳۸.۲ درصد رشد نشان می دهد. هم چنین مرکز آمار 
متوسط وزنی قیمت هر متر آپارتمان در تهران را ۴۶.۴ میلیون و متوسط حسابی 
آن را ۴۴.۳ میلیون تومان اعلام کرد. تعداد معاملات نیز در مهرماه ۱۴۰۱ بر 
اساس گزارش بانک مرکزی ۵.۴ هزار فقره بود که نسبت به ماه قبل و ماه 

مشابه در سال قبل به ترتیب ۱۰.۲ و یک درصد کاهش یافته است.

۲ هزار میلیارد تومان به کردستان اختصاص یافت
استاندار کردستان:

استاندار کردســتان گفت: از تیرماه سال جاری 
تاکنون حــدود ۲ هزار میلیارد تومــان از محل 
اعتبارات سفر رییس جمهور به استان، اختصاص 

پیدا کرده است.
اسماعیل زارعی کوشا در نخستین جلسه ستاد استانی لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ که در سالن شــهدای گمنام استانداری 
کردستان تشکیل شد، اظهار داشت: با وجود اینکه در تیرماه 
سال جاری که سفر رییس جمهور به استان انجام شد بودجه 
کشور مصوب شده بود اما با عنایت دولت، این مبلغ اختصاص 

یافته است.
وی بر اجرای مصوبات سفر رییس جمهور تاکید کرد و افزود: 
بزودی دور دوم سفر رییس جمهور به استان ها آغاز می شود 
بنابراین باید مدیران استان در راستای تحقق و اجرایی کردن 
مصوبات دور اول سفر همت مضاعف داشته باشند چراکه مردم 

منتظر نتایج این اقدامات هستند.
استاندار کردستان تعهد درآمدی استان در سال ۱۴۰۰ را یک 
هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: این میزان تعهد 
در سال گذشته محقق شد و برای امسال تعهد استان به ۲ هزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان افزایش یافته که از ابتدای ســال جاری 

تاکنون ۶۸ درصد آن محقق شده است.
زارعی کوشــا ادامه داد: تعهد درآمدی باید براساس ظرفیت 

استان تعیین شود لذا پیگیر این مهم خواهیم بود که مبنای 
تصمیم گیری و تعیین این میزان تعهد درآمدی برای امسال 
کردستان چه بوده است؟ چراکه این مبلغ متناسب با وضعیت 

اقتصادی و درآمدی استان نیست.
وی اضافه کرد: کردستان چند واحد تولیدی بزرگ دارد که 
آنها هم در راستای بهره مندی از مشوق های سرمایه گذاری از 
پرداخت مالیات معاف هستند لذا فشار مالیاتی به مودیان خرد 
وارد می شــود که این مساله نیاز به پیگیری جدی دارد و بی 
شک آن را دنبال می کنیم تا چنین ضعفی در سال آینده جبران 

شود.
رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کردستان در این 
جلسه با اشــاره به اینکه در مرحله تدوین بودجه سال ۱۴۰۲ 
و در آستانه تدوین برنامه هفتم توسعه کشور قرار داریم، اظهار 
داشت: جلسات استانی را به منظور پیگیری موضوعاتی که در 

استان در لایحه بودجه می آید، تشکیل می دهیم.
ارسلان ازهاری افزود: قرار بود تا پنجشنبه گذشته مدیران 
دســتگاه های اجرایی استان نظرات و پیشنهادات خود را در 
ارتباط با بودجه بیان کنند که تاکنون سه دستگاه به این مکاتبه 
پاســخ داده اند و تا دوشنبه آینده دیگر مدیران استان فرصت 
دارند پیشنهادات خود را با دلایل توجیهی برای ما ارسال کنند.

وی  اضافه کرد: سازوکار قانون مالیات برارزش افزوده متناسب 

با نیاز استان ها نیست و شورای برنامه ریزی استان ها هیچ 
نقشی در پرداخت از این محل به شهرداری ها و دهیاری ها 
ندارد لذا اصلاح این قانون از خواسته ها و پیشنهادات ما است.  
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کردستان گفت: قیمت 
تمام شده انجام کار در کردستان بالاتر از سایر استان ها است 
به گونه ای که در برخی از بخش ها ۲ برابر متوسط کشوری 
است لذا انتظار می رود در لایحه بودجه و قانون برنامه هفتم 
توسعه؛ ضریب سختی کار برای استان ما در نظر گرفته شود.  

ازهاری یادآور شــد: بســیاری از موضوعات شورای برنامه 
ریزی و توسعه قابلیت عملیاتی شدن ندارد چراکه ۵۰ درصد 
از اعتبارات استانی جزو الزامات قانونی است لذا درخواست حذف 

این الزام را داریم تا این شورا به جایگاه خودش دست یابد.

وی اعلام کرد: از محل اعتبارات مصوبات سفر رییس جمهور 
به اســتان تاکنون یک هزار و ۳۳۰ میلیارد تومان به صورت 
نقدی و ۶۳۱ میلیارد تومان هم در قالب اسناد خزانه به استان 
تخصیص پیدا کرده است و امیدواریم این میزان اعتبار تا پایان 

سال افزایش یابد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کردستان هم در این 
جلسه از نظارت و پایش میدانی بر پروژه های عمرانی در استان 
خبرداد و اظهار داشت: مدیران، نمایندگان استان در وزارتخانه ها 
هستند لذا باید با جدیت بیشتری به جذب اعتبارات مورد نیاز 

برای پروژه های عمرانی بپردازند.
کیومرث حبیبی اضافه کرد: میزان عوارض پرداخت شده به 
شهرداری ها و دهیاری های استان از محل مالیات برارزش 
افزوده به ۴۵۰ میلیارد تومان از ابتدای سال جاری تاکنون رسیده 
است که پیگیر هزینه کرد آنها در شهرداری ها و دهیاری ها 

خواهیم کرد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی کردستان هم در این جلسه 
اظهار داشت: از محل هایی هم چون اموال مازاد دستگاه های 
اجرایی می توانیم ۲ هزار میلیارد تومان به منابع استان کمک 

کنیم.  
محمد مشیرپناهی با اشاره به اینکه سال گذشته در کشور 
تولید شمش طلا  از پرداخت مالیات معاف شد، گفت: از آنجا 

که ۵۰ درصد طلای کشور در کردستان تولید می شود از محل 
دریافت مالیات آن پیش بینی شده ۹۰۰ میلیارد تومان در سال 
به بودجه اســتان کمک می شود لذا انتظار می رود  معافیت 

مالیاتی در این بخش برای این استان برداشته شود.  
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردستان هم در این جلسه 
اظهار داشــت: از محل بودجه عمومی سال ۱۴۰۱، یک هزار 
و ۱۲۷ میلیارد تومان اعتبار حوزه آب اســتان بوده که تاکنون 
حدود ۵۰ درصد  به عبارتی ۴۶۶ میلیارد تومان آن تخصیص 

یافته است.  
آرش آریانــژاد ادامه داد: افزون بر بودجه های منابع عمومی 
۴۸ حکم در قانون بودجه ۱۴۰۱ برای حوزه وزارت نیرو وجود 

داشت که چهار، پنج مورد از آن بسیار به نفع استان ما بود.  
وی با بیان اینکه تاکنون از محل اعتبارات سفر رییس جمهور 
۳۲۸ میلیارد تومان به استان تخصیص پیدا کرده است، گفت: 
اختصاص بیش از پنج هزار میلیــارد تومان برای ۲ طرح در 

مریوان و بیجار برنامه ریزی شده است.  
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان هم در این جلسه 
اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۹۵۳ میلیارد تومان 
حقوق دولتی معادن در اســتان وصول شده است که از این 
میزان می بایست ۱۵ درصد آن به استان بازگردانده می شد که 

تاکنون ۵.۱ میلیارد آن به استان برگشته است.


